
Til  
Folketingets Miljø- og Fødevareudvalg 
 
Koncentrationen af fiskekvoter 

Med interesse har jeg fulgt den debat, som Rigsrevisionens beretning om kvotekon-
centrationen i dansk fiskeri, har ført til.  
 
Jeg har fundet anledning til at bidrage til debatten med en kronik Om Kulbrinteskat og 

kvotekonger, som i dag kan læses i Berlingske. En fil med teksten vedhæftes. 
 
Om min baggrund blot så meget:  
 
Jeg var i perioden 1993-2005 direktør for Føroya Banki, som i 1992, da fiskeriet, og 
det færøske samfund, økonomisk brød sammen, finansierede al færøsk fiskeri. Jeg 
kunne således fra første parket følge indførelsen af omsættelige kvoter i færøsk fiske-
ri. 
  
I perioden 2010-15 havde jeg lejlighed til et gensyn med Færøerne. Nu som direktør 
og senere bestyrelsesmedlem i øernes anden store bank, Eik Banki (tidligere Føroya 
Sparikassi). 
  
Begrænsningen af adgangen til fisken og de omsættelige kvoter har på Færøerne, 
som i Danmark, ført til et meget profitabelt fiskeri samlet på ganske få hænder. Kon-
centrationen er en naturlig følge af de omsættelige kvoter og de betydelige stordrifts-
fordele, der kendetegner fiskeriet.  
 
Det færøske landsstyret har opsagt fiskerettighederne i den hensigt at sikre, at det 
overnormale afkast, der er en konsekvens af et kvoteret fiskeri med omsættelige kvo-
ter, begrænses eller inddrages.  
 
København, den 2. september 2017 
Jørn Astrup Hansen 
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